



VACANCY ANNOUNCEMENT - READVERTISEMENT

The Ministry of Foreign Affairs, International Cooperation and External Trade is seeking applications from interested and qualified ni-Vanuatu citizens to the role of High Commissioner of the Republic of Vanuatu to Papua New Guinea.

OPEN TO: All interested ni-Vanuatu Citizens
POSITION: HIGH COMMISSIONER OF THE REPUBLIC OF VANUATU TO PORT MORESBY, PAPUA NEW GUINEA

- DUTIES & RESPONSIBILITIES:**
With residence in Port Moresby, Papua New Guinea the High Commissioner is to:
- represent the Republic of Vanuatu in Papua New Guinea, and endeavour to promote mutual and friendly relations between the two countries and their nationals;
 - protect and promote the fundamental interests of the Republic of Vanuatu and its nationals, including individual and corporate entities in Papua New Guinea, in accordance with applicable legislative frameworks and diplomatic practice;
 - provide strategic leadership, management and oversight of the High Commission, including the effective administration of the Mission’s activities and resources.;
 - Promote and advance Vanuatu’s foreign policy priorities, national interests and development objectives through diplomatic engagement and cooperation within the Government of Papua New Guinness and relevant stakeholders.
 - provide timely quarterly and annual reports to the Minister and the Director General on Mission activities, achievements, challenges and emerging issues and opportunities.
 - Strengthen bilateral cooperation and support the implementation of agreements and collaborative frameworks between Vanuatu and Papua New Guinea.
 - Promote opportunities for cooperation in areas including trade, investment, economic development, education, culture, tourism, agriculture, fisheries, labour mobility, climate resilience, and regional security.
 - Establish and maintain effective working relationships with Government institutions, diplomatic missions, regional organisations, development partners, the private sector and civil society organisations.
 - perform other duties and responsibilities delegated by the Minister and the Director General from time to time, and in line with legislative frameworks and performance agreement.

- TERMS & CONDITIONS:**
During the term of the appointment the High Commissioner must:
- be able to manage and direct the Mission’s assets and resources in accordance with Government policies and financial procedures.
 - comply at all times with the Constitution, the Foreign Service Act and Government policy and administrative directives, the terms of the employment contract, and the approved performance agreement.;
 - Uphold the highest standards of professionalism, integrity, confidentiality, impartiality and diplomatic conduct in the performance of official duties.
 - Devote full professional attention to the responsibilities of the office and avoid any activity or conduct that may conflict with the duties of the position.
 - not at any time whether during his/her nomination or at any time thereafter (except so far as is necessary and proper in the ordinary course of his/her employment) make public or disclose to any person any information if;
 - the information relates to any dealing or matter relating to national security or protected under legislation; and
 - the information came to his/her knowledge in the course of his/her duties as High Commissioner.

- SELECTION CRITERIA & QUALIFICATIONS:**
As a senior career position, the desired candidate must:
- be a ni-Vanuatu citizen, with proven and extensive experience in managing a dynamic institution in any challenging environment. Proven Managerial experience and knowledge of diplomatic operations are mandatory.
 - possess a minimum of a Master’s University Degree in either one of the following fields: Economics, International Relations, Diplomacy, Political Science, International Law, Public Policy, Management/ Business Administration or a related field from a recognised institution;
 - must have a minimum of ten (10) years’ experience in the field of international relations, trade and/or diplomacy, at a senior executive level;
 - possess a sound business acumen, with the capability to identify, develop and harness business/ economic opportunities to strengthen Vanuatu’s socio-economic growth and development;
 - must have a sound knowledge and clear understanding of key foreign policy objectives of the Vanuatu Government, and as these relate to Vanuatu-Papua New Guinea, regional and international relations;
 - must possess a sound and practical knowledge of the Vanuatu Government’s development priorities and context, and national development processes; and
 - be knowledgeable in Papua New Guinea’s political and socio-economic background.

- ADDITIONAL SELECTION CRITERA:**
- proven experience and exceptional negotiation and networking skills;
 - possess excellent analytical and drafting skills; and
 - be well-versed in the English language.

- APPLICATIONS MUST BE SUPPORTED WITH THE FOLLOWING DOCUMENTS:**
- Curriculum Vitae;
 - A certified copy of the tertiary qualification(s) held from a recognized tertiary institution;
 - A certified police clearance from the relevant authorities on the applicant’s record;
 - A certified document from the Citizenship Office certifying that the applicant has full Vanuatu Citizenship;
 - A birth certificate;
 - A certified Medical Report (less than a month old); and
 - A Supporting Statement of a minimum of 1000 words from the applicant outlining his/her interest for the post.

AS PER PROVISIONS IN THE FOREIGN SERVICE ACT 20 OF 2013, AN APPLICATION WILL NOT BE CONSIDERED IF THE APPLICANT FAILS TO PROVIDE ANY OF THE DOCUMENTS STATED ABOVE.

APPLICATIONS MUST BE MADE IN WRITING AND ADDRESSED TO THE:
Director General
Ministry of Foreign Affairs, International Cooperation & External Trade
Independence Garden
PMB 9051
PORT VILA

- All applications must be received by 1700hrs, FRIDAY 14TH AUGUST 2026
- Electronic submissions must be sent to the Ministry HR Section at atokona@mofa.gov.vu copy to mkalmet@mofa.gov.vu
- Those who have previously applied for this position do not need to reapply for this position
- Late & incomplete applications will NOT be considered

AVIS DE VACANCE - REPUBLICATION

Le ministère des Affaires étrangères, de la Coopération internationale et du Commerce extérieur invite les citoyens Ni-Vanuatu intéressés et qualifiés à soumettre leur candidature au poste de Haut-commissaire de la République de Vanuatu auprès de la Papouasie-Nouvelle-Guinée.

OUVERT À : Tous les citoyens Ni-Vanuatus intéressés
POSTE : HAUT-COMMISSAIRE DE LA RÉPUBLIQUE DE VANUATU À PORT MORESBY, PAPOUASIE-NOUVELLE-GUINÉE

- FONCTIONS ET RESPONSABILITÉS :**
Résidant à Port Moresby, Papouasie-Nouvelle-Guinée, le Haut-commissaire est chargé de :
- représenter la République de Vanuatu en Papouasie-Nouvelle-Guinée et promouvoir des relations mutuelles et amicales entre les deux pays et leurs ressortissants ;
 - protéger et promouvoir les intérêts fondamentaux de la République de Vanuatu et de ses ressortissants, y compris les personnes physiques et morales, conformément aux cadres législatifs applicables et aux pratiques diplomatiques ;
 - assurer la direction stratégique, la gestion et la supervision du Haut-commissariat, y compris l’administration efficace des activités et des ressources de la mission ;
 - promouvoir et faire progresser les priorités de politique étrangère, les intérêts nationaux et les objectifs de développement de Vanuatu par le biais de l’engagement diplomatique et de la coopération avec le Gouvernement de la Papouasie-Nouvelle-Guinée et les parties prenantes concernées ;
 - fournir des rapports trimestriels et annuels en temps opportun au Ministre et au Directeur général sur les activités, réalisations, défis et nouvelles opportunités de la mission ;
 - renforcer la coopération bilatérale et soutenir la mise en œuvre des accords et cadres de collaboration entre Vanuatu et la Papouasie-Nouvelle-Guinée ;
 - promouvoir les possibilités de coopération dans des domaines tels que le commerce, l’investissement, le développement économique, l’éducation, la culture, le tourisme, l’agriculture, la pêche, la mobilité de la main-d’œuvre, la résilience climatique et la sécurité régionale ;
 - établir et maintenir des relations de travail efficaces avec les institutions gouvernementales, les missions diplomatiques, les organisations régionales, les partenaires de développement, le secteur privé et les organisations de la société civile ;
 - exécuter toutes autres tâches et responsabilités confiées par le Ministre et le Directeur général conformément aux cadres législatifs et à l’accord de performance.

- CONDITIONS GÉNÉRALES :**
Pendant la durée de la nomination, le Haut-commissaire doit :
- Gérer et administrer les ressources et les biens de la mission conformément aux politiques gouvernementales et aux procédures financières ;
 - Respecter en permanence la Constitution, la Loi sur le Service extérieur et les politiques et directives administratives du Gouvernement, ainsi que les termes du contrat de travail et de l’accord de performance ;
 - Observer les plus hauts standards de professionnalisme, d’intégrité, de confidentialité, d’impartialité et de conduite diplomatique ; Consacrer toute son attention professionnelle aux responsabilités du poste et éviter tout conflit d’intérêts ;
 - Consacrer toute son attention professionnelle aux responsabilités du poste et éviter tout conflit d’intérêts ;
 - Ne divulguer aucune information au public ou à toute autre personne, sauf dans le cadre strict de ses fonctions, lorsque :
 - l’information concerne la sécurité nationale ou est protégée par la législation ;
 - l’information a été obtenue dans le cadre de ses fonctions de Haut-commissaire.

- CRITÈRES DE SÉLECTION ET QUALIFICATIONS :**
Le candidat doit:
- Être citoyen Ni-Vanuatu, avec une expérience avérée et significative dans la gestion d’une institution dynamique dans un environnement exigeant ; Posséder une expérience confirmée en gestion et une connaissance des opérations diplomatiques ;
 - Être titulaire au minimum d’un diplôme universitaire de niveau master dans l’un des domaines suivants : économie, relations internationales, diplomatie, sciences politiques, droit international, politiques publiques, gestion/administration des affaires ou domaine connexe ;
 - Avoir au moins dix ans d’expérience dans le domaine des relations internationales, du commerce ou de la diplomatie à un niveau de direction ;
 - Posséder de solides compétences en affaires et la capacité d’identifier, de développer et de tirer parti des opportunités économiques ;
 - Avoir une connaissance approfondie des objectifs de politique étrangère du Gouvernement de Vanuatu, notamment en lien avec la Papouasie-Nouvelle-Guinée ;
 - Avoir une bonne compréhension des priorités de développement de Vanuatu et des processus nationaux ;
 - Avoir une bonne connaissance du contexte politique et socio-économique de la Papouasie-Nouvelle-Guinée.

- CRITÈRES ADDITIONNELS:**
- Une expérience avérée avec d’excellentes compétences en négociation et en réseautage;
 - De solides capacités d’analyse et de rédaction
 - Une bonne maîtrise de la langue anglaise.

- LES CANDIDATURES DOIVENT ÊTRE ACCOMPAGNÉES DES DOCUMENTS SUIVANTS**
- Un curriculum vitae
 - Une copie certifiée des diplômes obtenus
 - Un certificat de casier judiciaire certifié ;
 - Un certificat du Bureau de la citoyenneté attestant de la citoyenneté complète de Vanuatu ;
 - Un extrait d’acte de naissance
 - Un certificat médical (datant de moins de mois)
 - Une lettre de motivation d’au moins 1000 mots exposant l’intérêt du candidat pour ce poste.

CONFORMÉMENT AUX DISPOSITIONS DE LA LOI No. 20 DE 2013 SUR LE SERVICE EXTÉRIEUR, TOUTE CANDIDATURE INCOMPLÈTE NE SERA PAS PRISE EN CONSIDÉRATION.

LES CANDIDATURES DOIVENT ÊTRE ADRESSÉES PAR ÉCRIT À :
Directeur général
Ministère des Affaires étrangères, de la Coopération internationale et du Commerce extérieur
Independence Garden
SPR 9051 PORT-VILA

- Date limite : 17h00, vendredi 14 août 2026
- Les candidatures électroniques doivent être envoyées à : atokona@mofa.gov.vu avec copie à mkalmet@mofa.gov.vu
- Ceux Ayant Deja Déposé Leurs Candidatures N’ont Pas Besoin De Postuler A Nouveau
- Les candidatures tardives ou incomplètes ne seront pas considérées